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Dolgozatomban a budapesti agglomerációt elemzem szektorokra bontva. Ezek a  

szektorok a következők voltak: északnyugati szektor, nyugati szektor, déli szektor, délkeleti 

szektor, keleti szektor és az északi szektor. 

A célom azokra a kérdésekre választ kapni, hogy a Covid hatása miatt létrejött növekvő 

szuburbanizáció továbbra is megfigyelhető-e. Ezek mellett, hogy a nagy kiköltözések száma 

miatt nagyobb hangsúly kerül-e az agglomerációs települések infrastruktúrájának fejlesztésére 

és hogy ezek miatt több figyelem kerül a tömegközlekedés fejlesztésére. Ezek mellett arra is 

választ szeretnék kapni, hogy Budapest mennyire is befolyásolj az agglomeráció gazdasági 

szerepét és hogy tényleg igaz-e az az állítás, hogy az agglomerációban élők nagyrésze 

Budapestre jár dolgozni. 

A szakirodalom segítségével először a település formákat vizsgáltam meg, hogy milyen típusú 

településeket ismerünk és hogyan különböztetjük meg őket. Majd ezután az első nagyobb 

városok kialakulást kutattam, ebből áttértem a középkori városok vizsgálatára és azoknak 

fontosságára. Ezek után az urbanizációt vizsgáltam meg, hogy pontosan mi is az urbanizáció, 

mi a szerepe a városfejlődésben és hogy pontosan hány szakasza is van az urbanizációnak és 

ezen szakaszokat fejtettem ki. Ezután megvizsgáltam, hogy hogyan alakultak ki a magyar 

középkori városok. Majd ezt folytatva időrendben mentem végig a magyar település hálózat 

változására az évek során. Megvizsgáltam, hogy hogyan ment végbe az ország település 

hálózatának újjáépítése a Habsburg birodalom alatt, majd, hogy 1850 és 1910 között magyar 

település hálózat és urbanizációt vizsgálta. Ezek után áttértem a két világháború közötti 

Magyarország településeinek vizsgálatára és hogy ilyen változásokat történtek a település 

hálózatában és kapcsolatában a Trianoni békeszerződés következményeképpen. Legvégül 

pedig a II. világháborútól egészen a rendszerváltásig vizsgáltam meg a települések változását. 



Majd pedig Budapest kialakulást vizsgáltam meg 1873-as kialakulásától egészen 

napjainkig, hogy ilyen változások és fejlesztések történtek az évek alatt. Legvégül pedig a 

budapesti agglomeráció kialakulást és annak területi elhelyezkedését vizsgáltam meg, ahol 

lehatároltam, hogy pontosan mi is az az agglomeráció és hogy mikortól figyelhető meg a 

szuburbanizációs folyamat, milyen változásokon ment keresztül az agglomeráció és hogy 

napjainkban mely településekből áll össze. Saját kutatásomnál szekunder adatgyűjtést hajtottam 

végre. Adataim nagy részét a Területrendezési Információs Rendszerből (TeIR) szereztem meg. 

A TeIR-en belül több különböző szervezett által közétett adatokat tölthettem le, én a KSH 2011 

és 2022-es népszámlálási adatait hasonlítottam össze. Ezen belül pedig a Településstatisztikai 

adatbázisrendszert (T-STAR) adataid is használtam fel az agglomerációs településekre. A 

népszámláláskor gyűjtött adatok közül nem mindegyiket lehet letölteni a TeIR oldaláról ezért 

egyes adatokat KSH 2022-es népszámlálási oldaláról töltöttem le. 

A bemutatott adatokban a népesség számánál és az ingázok napi számánál használtam 

főben az adatokat. Táblázataimban és diagramjaimban arányszámot vagy indexértéket 

jelenítettem meg. 

Közlekedési adataimat pedig a közlekedési cégek honlapjáról gyűjtöttem össze. Ilyen 

volt a Budapesti Közlekedési Központtól és a MÁV-Start Zrt. adatai, amiket honlapjaikon 

kerestem meg. Legvégül pedig a Budapest Fejlesztési Központ által végzett kérdőíves felmérést 

használtam a Budapesti Agglomerációs Vasúti Stratégia bemutatására és az agglomerációban 

lakók véleményének közétételéhez. 

A saját kutatásomnál először az agglomerációs szektorok lakónépességének változását 

vizsgáltam meg a 2011 és 2022 népszámlálás között, majd ezeket hasonlítottam össze 

egymással Itt megvizsgáltam mely szektorok rendelkeznek a legnagyobb lakónépességgel és 

melyek a legkisebbel majd, hogy mely szektorokba történt a legnagyobb és legkisebb változás. 

Majd ezt követően az agglomerációs szektorok korösszetételét vizsgáltam meg. Itt 

hasonlítottam össze a fiatalkorúak és az időskorúak arányát szektoronként. Megvizsgáltam azt 

is, hogy a szektorokban hogyan változott az öregedési index a két népszámlálás között. Utána 

a szektorok vándorlási egyenlegét vizsgáltam meg ezrelékben. Ezt követően a szektorok 

természetes szaporodását/fogyását vizsgáltam meg szintén ezrelékben. Majd a szektorok 

gazdasági aktivitását vizsgáltam meg ahol az eltartott, foglalkoztatott és munkanélküli népesség 

adatait vizsgáltam meg szintén ezrelékben. Itt a táblázatban a két népszámlálás közötti 

különbséget tűntettem fel és a szerint hasonlítottam össze az adatokat. Ez után pedig az ingázási 

adatokat tanulmányoztam. Pontosan azt, hogy mely szektorokból ingáznak a legtöbben más 



településre és hogy mely települések is ezek. Itt azt is elemeztem, hogy a 2020-as lezárásokat 

követően, hogyan is változtak az agglomerációból az ingázási szokások.  

Legvégül pedig kitértem az agglomerációs közlekedésre. Itt azt vizsgáltam meg, hogy 

hogyan is ingáznak az emberek, milyen közlekedési eszközöket használnak, megy utakkal 

tudják elérni a főváros és mennyi idő alatt. Majd pedig a 2021 végén a kormány elfogadta a 

Budapesti Agglomerációs Vasúti Stratégiát. (BAVS) tanulmányoztam, hogy milyen 

változásokat terveztek és milyen célkitűzéseket hoztak létre, és ebből adódóan a 2021. február 

4-március 31. között Nemzeti Közlekedési Központ (NKK) felmérést is megvizsgáltam, hogy 

az emberek hogyan állnak hozzá az új stratégiához. 

A szakirodalmi tanulmány és kutatás követően megállapíthatjuk, hogy a 2000-es évektől 

kezdve folyamatos népességnövekedés figyelhető meg az agglomerációban, ami a mai napig is 

folyamatosan növekedik. Ezek a vándorlásoknak a korösszetétele viszont változott az éve alatt, 

mivel népesség csere volt megfigyelhető. Az idős korúak eladják a házaikat és a legtöbb 

esettben egy család költözik a településre. Így például az agglomeráció öregedési indexe a 

szektorokban csökkent a két népszámlálás között. Ezeket a kiköltözéseket már az 1950-es 

években is meglehettet figyelni a szakirodalom szerint. Akkor is az volt a jellemző, hogy az 

agglomerációs települések infrastruktúrája nem bírja ezeket a tömeges kiköltözéseket. 

Napjainkban is ezt figyelhetjük meg, hogy a tömeges kiköltözéseknek köszönhetően a 

települések infrastruktúrája nem bírják tartani a lépést. 

Az 1890-es években a vasút fejlesztésével már elkezdődött az ingázás az akkori 

agglomerációban, ami az évek alatt nem változott. Az agglomeráció lakosságára az a 

legjellemzőbb, hogy a foglalkoztatottak több mint fele másik településre ingázik. Ez annyival 

változott, hogy az 1950 és 1980 között az ingázok többsége a fővárosba járt dolgozni. Viszont 

napjainkban az agglomerációban található nagyobb településekre is ingázik a népesség, mint 

például Budaörsre. 

Dolgozatomnak az volt a célja volt, hogy bebizonyítsam a budapesti agglomeráció 

fontosságát és hogy a XXI. század második évtizedében lezajlott folyamatokat és fejlődéseket 

bemutassam. 


